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  OR.0002.10.2021 

Protokół z obrad 

XXXVII.2021 Sesji Rady Gminy Kowala 

z dnia 28 grudnia 2021r. 

 

XXXVII.2021 Sesja VIII kadencji odbyła się w świetlicy Szansa przy budynku Urzędu Gminy w Kowali-

Stępocinie ze względu na konieczność zapewnienia odpowiednich odległości między zgromadzonymi 

w związku z epidemią koronawirusa. Sesję rozpoczęto o godz. 09:00. 

Przewodniczący Rady Gminy Kowala Dariusz Chruślak otworzył XXXVII Sesję. Przywitał przybyłych 

Radnych, Pana Dariusza Bulskiego - Wójta Gminy Kowala, Panią Alinę Szczęśniak- Sekretarz Gminy 

Kowala, Panią Agnieszkę Delikat- Skarbnik Gminy Kowala, Kierowników Referatów Urzędu Gminy 

Kowala i jednostek organizacyjnych gminy. Przewodniczący przywitał również Panie i Panów Sołtysów, 

przybyłych gości oraz mieszkańców oglądających sesję online.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak stwierdził, iż w obradach uczestniczy 13 radnych, co stanowi quorum 

zdolne do podejmowania proponowanych uchwał. (Nieobecna Radna Krystyna Grzyb, Radna Agnieszka 

Rola).   

Ad.2. Przyjęcie porządku obrad. 

1. Otwarcie XXXVII.2021 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XXXVI Sesji Rady Gminy Kowala z dnia 19 listopada 2021 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady 

Gminy, trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie nadania Statutu Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad zbywania, wydzierżawiania, 

wynajmowania, oddania w użytkowanie i użyczenia majątku trwałego Samodzielnego 
Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali- Stępocinie. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVII.198.2020 z dnia 29 grudnia 2020 
roku w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy 
Kowala w latach 2021-2023. 

9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 
w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2024. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 
ścieków obowiązującego na terenie Gminy Kowala.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu wynajmu i użytkowania obiektów 
sportowych i pomieszczeń w placówkach oświatowych, których organem prowadzącym 
jest Gmina Kowala. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie  planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2022 roku za 
kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez 
Gminę Kowala. 
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13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, 
energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Kowala na lata 2022-2036” (załącznik na 
płycie). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 256 położona w obrębie 
Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako działki nr: 482/27 i 507/4 
położone w obrębie Trablice, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Kowala.  
17. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 

komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi.  

18. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2021.  

19. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2022 r. 

a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 

c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 

d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 

e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 

f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2022 r. 

20. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 – 2025. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 – 2025, 

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 

lata 2022 – 2025. 

21. Sprawy różne. 

22. Zakończenie obrad. 

 

Wójt Dariusz Bulski zaproponował wprowadzenie nowego punktu nr 18  jest to projekt uchwały  

w sprawie rozpatrzenia petycji mieszkańców miejscowości Kosów. 

 

Porządek obrad z wprowadzonym punktem nr 18. 

1. Otwarcie XXXVII.2021 sesji Rady Gminy Kowala i stwierdzenie prawomocności obrad.  
2. Przyjęcie porządku obrad. 
3. Przyjęcie protokołu z XXXVI Sesji Rady Gminy Kowala z dnia 19 listopada 2021 roku. 
4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 
5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 

trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami. 
6. Podjęcie uchwały w sprawie nadania Statutu Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 

Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. 
7. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad zbywania, wydzierżawiania, wynajmowania, 

oddania w użytkowanie i użyczenia majątku trwałego Samodzielnego Publicznego Zakładu 
Opieki Zdrowotnej w Kowali- Stępocinie. 

8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVII.198.2020 z dnia 29 grudnia 2020 
roku w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy 
Kowala w latach 2021-2023. 
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9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 
w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2024. 

10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 
ścieków obowiązującego na terenie Gminy Kowala.  

11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu wynajmu i użytkowania obiektów 
sportowych i pomieszczeń w placówkach oświatowych, których organem prowadzącym 
jest Gmina Kowala. 

12. Podjęcie uchwały w sprawie  planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2022 roku za 
kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę 
Kowala. 

13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię 
elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Kowala na lata 2022-2036” (załącznik na płycie). 

14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 256 położona w obrębie 
Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako działki nr: 482/27 i 507/4 
położone w obrębie Trablice, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 

16. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Kowala.  
17. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 

komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za 
gospodarowanie odpadami komunalnymi. 

18. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji mieszkańców miejscowości Kosów.   
19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2021.  

20. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2022 r. 

a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 

c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 

d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 

e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 

f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2022 r. 

21. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 – 2025. 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 – 2025, 

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na 

lata 2022 – 2025. 

22. Sprawy różne. 

23. Zakończenie obrad. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie porządek obrad z wprowadzonymi zmianami. 

Rada Gminy głosowała: 13 - głosów za, 0 – głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych 

nieobecnych (Radna Krystyna Grzyb, Radna Agnieszka Rola). 
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Ad.3. Przyjęcie protokołu z XXXVI Sesji Rady Gminy Kowala z dnia 19 listopada 2021 roku. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu z XXXVI Sesji Rady Gminy 

Kowala z dnia 19 listopada 2021 roku. Rada Gminy głosowała: 12 głosów za, 0 – głosów przeciw,  

1 – głos wstrzymujący, przy 2 Radnych nieobecnych. 

 

Ad. 4. Informacja Wójta z pracy i realizacji uchwał od poprzedniej sesji. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że: 

- 19 listopada odbyło się walne zebranie sprawozdawczo-wyborcze Gminnego Związku Ochotniczej 

Straży Pożarnej RP. Zebrani spotkali się by podsumować działalność jednostek OSP z terenu Gminy 

Kowala oraz dokonać wyboru na 5 letnia kadencję nowych władz Statutowych Zarządu i Komisji 

Rewizyjnej.  

- 24 listopada zakończyła się przebudowa drogi powiatowej w miejscowości Augustów. 

-  26 listopada odbył się odbiór nowego Punktu Selektywnej Zbiórki Odpadów Komunalnych w Kosowie. 

- 4 grudnia w PSP w Parznicach odbył się Turniej Mikołajkowy w tenisie stołowym. 

-  26 listopada w Miejskim Ośrodku Kultury w Pionkach odbyła się uroczysta XIII gala Powiatowego Dnia 

Animatora Kultury. W tym roku Gminę Kowala reprezentowało Koło Gospodyń Wiejskich 

Maliszowianki. 

- Gmina Kowala otrzymała 342 600, 00 zł dofinasowania na utworzenie laboratoriów przyszłości  

w szkołach z terenu Gminy Kowala. 

- 10 grudnia strażacy z OSP Kowala-Stępocina otrzymali nowy sprzęt strażacki. W przekazaniu 

wyposażenia na ręce druhów uczestniczyli: Wicemarszałek Województwa Mazowieckiego, Rafał 

Rajkowski, Wójt Gminy Kowala Pan Dariusz Bulski, Wiceprzewodniczący Rady Gminy Kowala Pan Jan 

Fryszkowski, a także Honorowy Komendant Powiatowy Pan Andrzej Szczych oraz Honorowy 

Komendant Gminy Mieczysław Gębski.  

- Dofinansowanie w kwocie 5654,00 zł otrzymała Gminna Biblioteka Publiczna w Kowali-Stępocina.  

- Rozpoczęła się budowa remizy OSP w Kowali-Stępocina. 

-Zostały utwardzone drogi gminne w miejscowościach Kosów, Józefów, Kowalówka.  

-Zakończyła się budowa sieci wodociągowej w miejscowości Kotarwice i Kowala-Kolonia. 

-Zakończyła się termomodernizacja budynku PSP w Młodocinie Mniejszym.  

- 25 listopada odbyło się w miejscowości Mazowszany spotkanie z mieszkańcami w sprawie 

przekazania gruntów pod budowę drogi i chodnika. 

-8 grudnia w Starostwie Powiatowym w Radomiu odbyło się spotkanie na temat przebudowy 

skrzyżowania dróg powiatowych w Kowali-Stępocinia na tzw. rondo. Ze strony Gminy Kowala jest 

propozycja dofinansowania w kwocie 100 000,00 zł. Również wpłynęło pismo od Starosty, z prośbą o 

częściowe dofinasowanie budowy drogi Radom -Gębarzów-Bukowiec. 

-9 grudnia w Urzędzie Gminy odbyła się Rada Społeczna SP ZOZ w Kowali -Stępocina. 
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-13 grudnia odbyła się Komisja Rewizyjna Rady Gminy. 

-16 grudnia w PSP w Pionkach odbyło się uroczyste przekazanie samochodu strażackiego dla OSP 

Kosów oraz przystąpienie OSP Kowala-Stępocina do Krajowego Systemu Ratownictwa Gaśniczego.  

-Pan Wójt uczestniczył w spotkaniach opłatkowych Diecezji Radomskiej, Klubu Sportowego ZORZA 

Kowala, Klub Seniora, Spotkanie wigilijne Zarządu Oddziału Powiatowego OSP RP w Radomiu, Koło 

Gospodyń Wiejskich Maliszów, OSP Kosów. 

- 21 grudnia odbyła się Komisja Budżetowa Rady Gminy. 

Radna Jolanta Suligowska podziękowała Staroście Waldemarowi Trelce w imieniu swoim oraz 

wszystkich mieszkańców za remont drogi powiatowej w miejscowości Rożki- IV etap.  

 

Ad.5. Informacja Przewodniczącego Rady o pismach i wnioskach skierowanych do Rady Gminy, 
trybie ich załatwiania oraz sprawozdanie z działalności między sesjami.  
 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że: 

-19 listopada odbyło się zebranie OSP z terenu Gminy Kowala. Na zebraniu został wybrany nowy zarząd.  

-24 listopada odbyło się oddanie drogi powiatowej w miejscowości Augustów oraz w miejscowości 

Rożki. 

-18 grudnia odbyło się przekazanie wozu strażackiego dla OSP Kosów.   

-Pan Przewodniczący uczestniczył w wigilii zorganizowanej przez Koło Gospodyń Wiejskich  

w Kosowie oraz Maliszowie.  

-Przewodniczący poinformował, że do Biura Rady wpłynęły życzenia dla Radnych od Posłów, 

Senatorów oraz Starosty Radomskiego.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że do biura Rady wpłynęło 9 pism. 

1. Stanowisko Rady Gminy Długosiodło w sprawie przyjęcia stanowiska w sprawie finansowania 

oświaty. 

2. Pismo Klubu Radnych „Wspólny Cel” informujące o zmianie Przewodniczącego klubu na 

Radnego Jarosława Słomkę. 

3.  Pismo Radnego Pawła Lisa w sprawie odpowiedzi na pismo z dnia 27.09.2021 r., (pismo zostało 

odcztane na poprzedniej sesji tj.19.11.2021r.) 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że w piśmie było zapytanie czy w Trablicach Radny stale 

zamieszkuje, a nie tylko jest zameldowany. 

Radny Paweł Lis odpowiedział, że w piśmie wszystko jest jasno wyjaśnione. 

4. Interpelacja Radnej Agaty Kicior dotyczy odbioru i utylizacji odpadów komunalnych. 

Przewodniczący odczytał odpowiedź do Interpelacji. 
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5. Pismo RIO w Warszawie dotyczy badania uchwały Nr XXXVI.287.2021 Rady Gminy Kowala  

z dnia 19 listopada 2021 r  w sprawie wyboru metody ustalenia opłaty za gospodarowanie 

odpadami komunalnymi oraz ustalenia wysokości stawki tej opłaty oraz zwolnienia w części z 

opłaty za gospodarowanie odpadami komunalnymi właścicieli nieruchomości zabudowanych 

budynkami mieszkalnymi jednorodzinnymi kompostujących wszystkie bioodpady stanowiące 

odpady komunalne w kompostowniku przydomowym.   

6. Zarządzenie Nr 111.2021 Wójta Gminy Kowala z dnia 30 listopada 2021 r., w sprawie wyboru 

długości okresu średniej arytmetycznej stosowanego do wyliczenia relacji określonej w art. 243 

ust. 1 ustawy o finansach publicznych.  

7. Pismo mieszkańców miejscowości Kowala-Stępocina dot. wykonania oświetlenia przy boisku 

szkolnym przy PSP w Kowali-Stępocina.  

8. Interpelacja Radnej Agaty Kicior dotyczy korespondencji Urzędu Gminy Kowala z RIO  

w Radomiu ws. możliwości dofinansowania działalności Hospicjum Królowej Apostołów. 

(odpowiedź na Interpelacje jest zamieszczona na stronie BIP).  

9. Petycja Fundacji im. Nikoli Tesli ws. obostrzeń dotyczących COVID-19.        

Ad.6. Podjęcie uchwały w sprawie nadania Statutu Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej w Kowali-Stępocinie. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Statut Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej  

w Kowali-Stępocina obowiązywał od 2012 roku, w tym czasie zaszły pewne zmiany, ale najważniejszą 

rzeczą jaką należało zmienić w Statucie jest zmiana nazwy siedziby(została nadana nazwa ulicy rozdział 

1 § 4). Dokonano zmiany również w rozdziale 1 § 5 ust.2. W rozdziale 2 § 7 ust. 4  dodano wpis 

dotyczący promocji. Dodano również zmiany w § 7 ust.5 oraz w § 11 ust. 1.  

Pan Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na ostatniej Radzie SP ZOZ-u był przedstawiony projekt 

Statutu nikt z członków Rady Społecznej nie wnosił uwag, a wyrazili pozytywna opinię. 

Radny Jarosław Słomka zapytał czy jest zatrudniony w ośrodku zdrowia pediatra. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że to pytanie zadał również Kierownikowi ośrodka zdrowia Panu 

Rafałowi Wojciechowskiemu, który poinformował, że na chwile obecną jest trzech lekarzy rodzinnych 

którzy mają również w swojej specjalizacji pediatrię. Kierownik cały czas poszukuje pediatry, ale jak 

wiemy na chwilę obecną jest problem z lekarzami.         

 
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie nadania Statutu 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali-Stępocina. Rada Gminy głosowała: 

13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr XXXVII.293.2021 
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Ad.7. Podjęcie uchwały w sprawie określenia zasad zbywania, wydzierżawiania, wynajmowania, 
oddania w użytkowanie i użyczenia majątku trwałego Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki 
Zdrowotnej w Kowali- Stępocinie. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to nowa uchwała, która pozwoli Kierownikowi SP ZOZ na 

realizacje pewnych zadań zdrowotnych, również wprowadzono ten zapis do statutu w rozdziale 5 § 26 

ust. 1 i ust.2. Ta uchwała ma usprawnić pracę ośrodka zdrowia z innymi specjalistami. Projekt uchwały 

był przedstawiony na Radzie Społecznej, która zaopiniowała go pozytywnie.    

Radna Agata Kicior zapytała czy jeśliby pediatra chciałby wynająć taki lokal czy byłoby to możliwe?  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że nie wie dokładnie co się mieści w ramach kontraktu SP ZOZ. Na 

pewno pediatra mieści się w ramach kontraktu ogólnego. Kontraktami, czy zatrudnianiem specjalistów 

zajmuje się ośrodek zdrowia, a gmina dba o majątek wspólny.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia zasad 

zbywania, wydzierżawiania, wynajmowania, oddania w użytkowanie i użyczenia majątku trwałego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali- Stępocinie. Rada Gminy głosowała: 

13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała 

Nr XXXVII.294.2021 

 
Ad.8. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Nr XXVII.198.2020 z dnia 29 grudnia 2020 roku 
w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy Kowala w latach 
2021-2023. 
Pani Anna Zaleszczyk Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że do Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie gminy Kowala w latach 

2021-2023 dodaje się załącznik Nr 3- Budżet Gminnego Programu Wspierania Rodziny na terenie 

gminy Kowala. Na lata 2021 wydatkowano kwotę: 15 000,00 zł, na rok2022 planowana jest kwota w 

wysokości 27 600,00 zł, a w roku 2023 planowana jest w wysokości 27 600,00 zł.     

  
Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie zmiany Uchwały Nr 

XXVII.198.2020 z dnia 29 grudnia 2020 roku w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Wspierania 

Rodziny na terenie gminy Kowala w latach 2021-2023. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.295.2021 

 
Ad.9. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Gminnego Programu Przeciwdziałania Przemocy 
w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 2022-2024. 
 
Pani Anna Zaleszczyk Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Kowali-Stępocinie 

poinformowała, że głównym celem programu jest ograniczenie skali zjawiska przemocy w rodzinie oraz 

zwiększenie skuteczności pomocy rodzinom dotkniętym przemocą, dodatkowo zwiększenie wiedzy 

społeczeństwa na temat przemocy w rodzinie, zwiększenie dostępności i podniesienie jakości pomocy 

dla osób dotkniętych przemocą w rodzinie. Zwiększenie skuteczności oddziaływania wobec osób 
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stosujących przemoc w rodzinie. Zwiększenie poziomu kompetencji służb działających w obszarze 

przeciwdziałania pomocy w rodzinie.  

Powyższe cele będą realizowane przez:  

-systematyczne diagnozowanie zjawiska przemocy w rodzinie, podnoszenie wrażliwości społecznej 

wobec przemocy w rodzinie, podnoszenie kompetencji służb zajmujących się problematyką przemocy 

w rodzinie, w tym organizowanie szkoleń specjalistycznych dotyczących pracy z osobami dotkniętymi 

przemocą i stosujący przemoc, udzielanie profesjonalnej pomocy ofiarom przemocy w rodzinie, 

oddziaływanie na sprawców przemocy w rodzinie.  

W programie wyznaczono i określono cztery podstawowe obszary wskazujące kierunki działania oraz 

podmioty odpowiedzialne za ich realizację: profilaktyka i edukacja społeczna, ochrona i pomoc osobom 

dotkniętym przemocą w rodzinie, oddziaływanie na osoby stosujące przemoc w rodzinie, podnoszenie 

poziomu kompetencji służb i przedstawicieli podmiotów realizujących działania z zakresu 

przeciwdziałania przemocy w rodzinie. Adresatami programu są mieszkańcy Gminy Kowala, osoby 

dotknięte przemocą – dzieci, współmałżonkowie, osoby starsze, osoby niepełnosprawne oraz dla osób 

stosujących przemoc w rodzinie, świadków przemocy, służb działających w obszarze przeciwdziałania 

przemocy w rodzinie. Realizatorami programu będzie zespół interdyscyplinarny, Urząd Gminy Kowala,  

placówki oświatowe, służba zdrowia, GOPS w Kowali-Stępocina, GKRPA, sąd, policja, organizacje 

pozarządowe, kościoły.              

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia Gminnego 

Programu Przeciwdziałania Przemocy w Rodzinie oraz Ochrony Ofiar Przemocy w Rodzinie na lata 

2022-2024. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 

2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.296.2021 

 
Ad.10. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia Regulaminu dostarczania wody i odprowadzania 
ścieków obowiązującego na terenie Gminy Kowala. 
 
Pan Mirosław Furczyński- Kierownik Referatu Usług Komunalnych poinformował, że ze względu na 

wprowadzone zmiany w ustawie o zbiorowym zaopatrzeniu w wodę i zbiorowym odprowadzaniu 

ścieków wprowadza się zmiany w Regulaminie dotyczące skrócenia terminu rozpatrzenia wniosku na 

wydanie warunków technicznych przyłączenia do sieci wodociągowej budynków jednorodzinnych –  

z 30 dni do 21. Natomiast wydłuża się termin wydawania warunków technicznych przyłączenia do sieci 

dla pozostałych podmiotów do 45 dni. Oprócz tego dokonano zmiany w rozdziale 9 § 20 ust. 3.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie przyjęcia Regulaminu 

dostarczania wody i odprowadzania ścieków obowiązującego na terenie Gminy Kowala. Rada Gminy 

głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych 

nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.297.2021 
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Ad.11. Podjęcie uchwały w sprawie przyjęcia regulaminu wynajmu i użytkowania obiektów 
sportowych i pomieszczeń w placówkach oświatowych, których organem prowadzącym jest Gmina 
Kowala. 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że na terenie naszej gminy mamy kilka sal gimnastycznych, na 

wynajem których jest spore zainteresowanie. Nie tylko zainteresowani są ich wynajmem nasi 

mieszkańcy, ale również mieszkańcy okolicznych gmin i miasta Radomia. Z tego powodu jest właśnie 

podejmowana ta uchwał, aby w przyszłości nie było nieporozumień. Za wynajem sal odpowiadają 

dyrektorzy szkół ponieważ maja te obiekty oddane w użytkowanie. Do regulaminu są załączone 

załączniki oraz cennik opłat za korzystanie z obiektów sportowych. Korzystanie z obiektów sportowych 

i pomieszczeń odbywa się odpłatnie z zastrzeżeniem § 3, na podstawie cennika stanowiącego załącznik 

nr 2 do uchwały. Prawo do nieodpłatnego korzystania z obiektów sportowych oraz pomieszczeń mają:- 

kluby sportowe mające siedzibę na terenie Gminy Kowala, uczniowie z terenu Gminy Kowala  

z opiekunem. Po nowym roku zwiększają się koszty za energie, zawsze będzie można pomyśleć  

w przyszłości o zmianie regulaminu.  

Radna Agata Kicior uważa, że stawki za wynajem wydają się wygórowane dla osób fizycznych. 

Zwolnieni są z opłat uczniowie, a co z młodzieżą ze szkół średnich? Mecz, który jest rozgrywany nie 

trwa godzinę, ale dłużej np. 2 godz. Koszt takiego wynajmu wyniesie wówczas 200 zł. Radna zgłasza 

swoją uwagę, i uważa, że jest ta stawka wygórowana.  

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że jeśli w regulaminie są wpisani uczniowie to dotyczy się to 

dzieci ze szkoły podstawowej oraz szkoły średniej.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie określenia zasad 

zbywania, wydzierżawiania, wynajmowania, oddania w użytkowanie i użyczenia majątku trwałego 

Samodzielnego Publicznego Zakładu Opieki Zdrowotnej w Kowali- Stępocinie. Rada Gminy głosowała: 

8 głosów za, 0– głosów przeciw, 5 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

XXXVII.298.2021 

 
Ad.12. Podjęcie uchwały w sprawie  planu dofinansowania form doskonalenia zawodowego 
nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat w 2022 roku za kształcenie 
nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez Gminę Kowala. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że ustawa z dnia 26 stycznia 1982 r. Karta Nauczyciela art. 70a ust.1 

nakłada obowiązek na organy prowadzące szkoły wyodrębnienia w budżecie środków na 

dofinasowanie doskonalenia zawodowego nauczycieli w wysokości 0,8 % planowanych rocznych 

środków przeznaczonych na wynagrodzenia osobowe nauczycieli. Rozporządzenie Ministra Edukacji 

Narodowej z dnia 23 stycznia 2019 r., w sprawie dofinasowania doskonalenia zawodowego nauczycieli, 

szczegółowych celów szkolenia branżowego oraz trybu i warunków kierowania nauczycieli na szkolenia 

branżowe (Dz.U. z 2019r. poz. 1653)§ 5 obliguje organ prowadzący do opracowania na każdy rok 

budżetowy planu dofinasowania form doskonalenia zawodowego nauczycieli biorących pod uwagę: -
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wnioski dyrektorów szkół i placówek, wyniki z egzaminów ósmoklasistów, potrzeby w zakresie 

doskonalenia zawodowego nauczycieli szkół i placówek w województwie na podstawie kierunków 

realizacji polityki oświatowej państwa, ustalone przez ministra właściwego do spraw oświaty  

i wychowania, zgodnie z art. 60 ust. 3 pkt. 1 ustawy z dnia 14 grudnia 2016 r- Prawo oświatowe (Dz.U. 

z 2020 r. poz 910 ze zm.) oraz ustalenie corocznie maksymalnej kwoty do dofinasowania opłat do form 

kształcenia nauczycieli prowadzone przez uczelnie, na które dofinansowanie jest przeznaczone.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie planu dofinansowania 

form doskonalenia zawodowego nauczycieli oraz ustalenia maksymalnej kwoty dofinansowania opłat 

w 2022 roku za kształcenie nauczycieli zatrudnionych w szkołach i placówkach prowadzonych przez 

Gminę Kowala. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, 

przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.299.2021 

 
Ad. 13. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia „Założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energię 
elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Kowala na lata 2022-2036” (załącznik na płycie). 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że plan został opracowany w oparciu art. 19 ust. 1 ustawy z dnia 10 

kwietnia 1997 r. Prawo energetyczne (Dz.U. 2021  poz. 716 z późn. zm.) zgodnie z którymi Wójt 

(burmistrz, prezydent miasta) opracowuje projekt założeń do planu zaopatrzenia w ciepło, energie 

elektryczna i paliwa gazowe, zwany dalej „projektem założeń”. Dokument sporządza się dla obszaru 

gminy, co najmniej na okres 15 lat i aktualizuje co najmniej raz na 3 lata. Pan Wójt omówił założenia 

do planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Kowala na lata 2022-

2036.  

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że należy zgłaszać do PGE, że na terenie naszej gminy są 

bardzo w złym stanie słupy energetyczne i należy je wymienić. Często się zdarzają spadki napięcia, brak 

prądu.     

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie uchwalenia „Założeń do 

planu zaopatrzenia w ciepło, energię elektryczną i paliwa gazowe dla Gminy Kowala na lata 2022-

2036”. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 

Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.300.2021 

 
Ad.14. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 256 położona w obrębie 
Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt tej uchwały zakłada wyrażenie zgody na ustanowienie 

służebności przesyłu polegającej na budowie linii kablowej niskiego napięcia o długości 34 m  

i szerokości pasa służebności 1 m, na działce gminnej o nr 256 w miejscowości Mazowszany.   
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Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomości oznaczonej w ewidencji gruntów jako działka nr 

256 położona w obrębie Mazowszany, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. Rada Gminy 

głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. 

Uchwała Nr XXXVII.301.2021 

 
Ad.15. Podjęcie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu na 
nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako działki nr: 482/27 i 507/4 położone  
w obrębie Trablice, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A. 
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że projekt tej uchwały jest podobny do poprzedniej zakłada 

wyrażenie zgody na ustanowienie służebności przesyłu polegającej na budowie linii kablowej niskiego 

napięcia o długości 10 m i szerokości pasa służebności 1 m, na działkach gminnych o nr 482/27 i 507/4 

położone  w miejscowości Trablice.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na 

ustanowienie służebności przesyłu na nieruchomościach oznaczonych w ewidencji gruntów jako działki 

nr: 482/27 i 507/4 położone w obrębie Trablice, gm. Kowala na rzecz PGE Dystrybucja S.A . Rada Gminy 

głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. 

Uchwała Nr XXXVII.302.2021 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę 

Ad.16. Podjęcie uchwały w sprawie ustalenia wynagrodzenia dla Wójta Gminy Kowala. 
 
Sekretarz Alina Szczęśniak poinformowała, że z dniem 1 listopada 2021 roku zmienione zostały zasady 

obliczania wynagrodzeń dużej grupie zajmującej kierownicze stanowiska, wśród podmiotów objętych 

tą zmianą są Wójtowie, Burmistrzowie i Prezydenci miast. Zmiany te wprowadzono z mocą ustawy z 

dnia 17 września 2021 o zmianie ustawy o wynagrodzeniu osób zajmujących kierownicze stanowiska 

państwowe oraz niektórych innych ustaw. Zmiany zostały wprowadzone do min. ustawy o 

pracownikach samorządowych – ustawodawca zdefiniował w tejże ustawie w art. 37 ust. 4 pojęcie 

maksymalnego wynagrodzenia Wójta jak również pojęcie minimalnego wynagrodzenia Wójta. 

Maksymalne wynagrodzenie jest to suma maksymalnego poziomu wynagrodzenia zasadniczego, 

maksymalnego poziomu dodatku funkcyjnego oraz dodatku specjalnego, a wynagrodzenie minimalne 

jest to 80 % tych elementów. Maksymalnie wychodzi 17 420 zł, a minimum które Wójt musi otrzymać 

jest to kwota 13 936 zł plus dodatek stażowy. Stawki zostały określone w rozporządzeniu Rady 

Ministrów z dnia 25 października 2021r., w sprawie wynagradzania pracowników samorządowych – w 

załączniku nr 1 tego rozporządzenia tab. 2 są określone min. stawki dla Wójtów w gminie do 15 tyś 

mieszkańców- tu kwalifikuje się Gmina Kowala- maksymalny poziom wynagrodzenia zasadniczego to 

kwota 10 250 zł, maksymalny poziom dodatku funkcyjnego to kwota 3150 zł, kolejna istotna zmianą, 



12 

którą wprowadzono w rozporządzeniu to wysokość dodatku specjalnego i obecnie zgodnie z § 6 tego 

rozporządzenia ta kwota to 30 % łącznie wynagrodzenia zasadniczego oraz dodatku funkcyjnego.  

W projekcie uchwały są wymienione elementy: wynagrodzenie zasadnicze, dodatek funkcyjny, 

dodatek specjalny – 30 % łącznie wynagrodzenia zasadniczego i dodatku funkcyjnego, dodatek za 

wieloletnia prace w wysokości 20% miesięcznego wynagrodzenia zasadniczego. Dotychczasowe 

wynagrodzenie nie mogło przekraczać siedmiokrotności kwoty bazowej określonej w stosownych 

ustawach, a obecnie nie może przekroczyć 11,2- krotność kwoty bazowej, która obecnie wynosi 1789 

zł. Po nowelizacji nie może przekroczyć 20 041,50 zł, a przed  nowelizacją była to kwota 12 535,00 zł.        

Radna Jolanta Suligowska wniosła wniosek o następujące składniki wynagrodzenia: 

1. Wynagrodzenie zasadnicze - 10 250 zł; 
2. Dodatek funkcyjny – 2 600 zł; 
3. Dodatek specjalny – 30 % łącznie wynagrodzenia zasadniczego i dodatku funkcyjnego – 3 855 

zł; 
4. Dodatek za wieloletnia pracę w wysokości 20 % miesięcznego wynagrodzenia zasadniczego – 

2 050 zł. 

Radna Jolanta Suligowska uważa, że praca Pana Wójta jest pracą bardzo odpowiedzialną. Nie tylko Pan 

Wójt pracuje tu w urzędzie do godz. 15:00, ale często musi poświęcać swój czas wolny po pracy. Na 

terenie naszej gminy jest przeprowadzonych wiele inwestycji np. boisko w Kosowie, budowa Sali 

gimnastycznej w Młodocinie Mniejszym, termomodernizacja budynku szkoły w Młodocinie Mniejszym, 

świetlice wiejskie w Maliszewie, Ludwinowie, rozpoczęte prace nad kanalizacją, budowa szatni przy 

boisku piłkarskim, oddanie PSZOK-u w Kosowie, utwardzenie wielu dróg, budowa sieci 

wodociągowych. 

Radny Paweł Lis zauważył, że wynagrodzenie Pana Wójta składa się z wielu składników, czy można 

podsumować w jakich widełkach można się poruszać przy ustalaniu wynagrodzenia dla Pana Wójta.  

Jak Pani Sekretarz powiedziała maksymalna pensja może wynosić 20 041,50 zł, a minimalna to 50 % tej 

kwoty?  

Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak poinformowała, że nie jest to 50 % od kwoty 20 041,50 zł. Ta kwotę 

obliczamy od kwoty bazowej  1 789 i tą kwoty mnożymy 11,2 nie możemy przekroczyć, a w przypadku 

Wójtów do 15 tyś mieszkańców są składniki maksymalne. Maksymalna kwota wynagrodzenia 

zasadniczego 10 250 zł to wynika z tabeli rozporządzenia o wynagrodzeniu pracowników 

samorządowych, następnie maksymalny poziom dodatku funkcyjnego 3 150 zł oraz 30% sumy 10 250 

zł plus 3 150 zł – w ten sposób uzyskujemy dodatek specjalny. A minimum to jest 80 % tego maksimum, 

a maksimum razem jest 17 420 zł, a maksimum tej kwoty wynosi 13 936 zł. Do tej kwoty nie wliczamy 

dodatku stażowego.  

Radny Paweł Lis podsumował,  że maksymalne wynagrodzenie brutto to jest ok. 20 000 zł, a propozycja 

Radnej Suligowskiej jest 18 755 zł.  
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Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak poinformowała, że maksymalne wynagrodzenie dla Wójtów do 15 

tyś mieszkańców wynosi 17 420 zł plus dodatki bez stażu pracy.  

Radny Paweł Lis odniósł się do uzasadnienia dotyczącego inwestycji na terenie naszej gminy. Niedawno 

pojawił się ranking gmin, podane jest tam ile jest wydawane na inwestycje na jednego mieszkańca  

i nasza gmina uplasowała się na 1440 miejscu na 1533 gminy w Polsce. Obecnie łącznie wynagrodzenie 

Pana Wójta jest około 13 000 zł, po podwyżce wychodzi dodatkowe 5 000 zł.  

Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak wytłumaczyła, że jeśli chodzi o obecną pensje Pana Wójta  zasadnicza 

4 700 zł, funkcyjna 1 900 zł, specjalny dodatek 2 640 zł i wysługa 940 zł razem nam daje  

10 180 zł brutto.  

Radny Paweł Lis poinformował, że według propozycji Radnej Suligowskiej zwiększamy wynagrodzenie 

o 8 600 zł brutto, a rocznie zwiększa się wynagrodzenie Pana Wójta o 100 000 zł brutto. 

Sekretarz Gminy Alina Szczęśniak poinformowała, że jeśli chodzi o podane kwoty to są ustawy, które 

to regulują dla włodarzy miast, gmin powiatów.   

Radna Jolanta Suligowska poinformowała, że Radny Lis bardzo lubi rankingi, kiedyś się przeliczało na 

statuetki w gabinecie Wójta. Radna uważa, że należy patrzeć co jest tu i teraz, co gmina ma i czym się 

cieszy, na pewno możemy brać przykłady z dobrych praktyk. 

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że jest ciekawa jak w rankingu wypadnie podwyżka Pana 

Wójta czy będzie najwyższa czy jednak nie. Również należy zauważyć, że Pan Wójt nie ma zastępcy, 

cała odpowiedzialność spoczywa tylko na nim. Należy się cieszyć tym co mamy, bo w dobie pandemii 

naprawdę sporo jest realizowanych inwestycji na terenie naszej gminy z dofinansowaniem Urzędu 

Marszałkowskiego, a nie z Polskiego ładu ani z Covidowego tylko z Urzędu Marszałkowskiego. 

Radny Paweł Lis dziwi się dlaczego tak Radna Kołodziejczyk podkreśla  skąd są dofinasowania, bo już 

na ostatniej sesji Radny wspomniał, że nie należy się obrażać na to skąd są dofinasowania dla naszej 

gminy. Ale też należy wspomnieć, że na termomodernizację budynku w Młodocinie Mniejszym  500 tyś 

jest z pieniędzy rządowych, a wszystkie pieniądze są nasze- nie ma sensu tak tego podkreślać. Radny 

przypomniał, że na poprzedniej sesji była debata o konieczności podniesienia podatków i dzięki temu 

gmina zyskała 200 000zł, a tu obliczamy, że dodatkowe 100 000 zł będzie przeznaczone na pensje dla 

Pana Wójta.  

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że w starostwie również Radni podnieśli pensję 

Starosty o prawie maksymalna kwotę. 

Radny Jan Fryszkowski zauważył, że Radny Paweł Lis może złożyć wniosek z propozycją podwyżki dla 

Pana Wójta.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak podał pod głosowanie złożony wniosek przez Radną Jolantę 

Suligowską dotycząca propozycji wynagrodzenia: Wynagrodzenie zasadnicze - 10 250 zł; Dodatek 

funkcyjny – 2 600 zł; Dodatek specjalny – 30 % łącznie wynagrodzenia zasadniczego i dodatku 

funkcyjnego – 3 855 zł; Dodatek za wieloletnia pracę w wysokości 20 % miesięcznego wynagrodzenia 
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zasadniczego – 2 050 zł. Rada Gminy głosowała: 7 głosów za, 6– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych.        

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie ustalenia wynagrodzenia 

dla Wójta Gminy Kowala. Rada Gminy głosowała: 7 głosów za, 6– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.303.2021 

Wójt Dariusz Bulski podziękował za podwyżkę wynagrodzenia. Należy tu zaznaczyć, że ta podwyżka nie 

jest zamierzona przez Wójta czy Radę Gminy. Takie wytyczne wprowadził rząd i na tej podstawie 

wszyscy Wójtowie, Prezydencji miast, Burmistrzowie z terenu całej Polski będą mieli podniesione 

pensje.     

Radna Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że po raz kolejny niektórzy Radni są przeciwni, ale 

niestety nic innego nie zaproponowali. Łatwo jest nic nie proponować, a później krytykować innych.  

Radny Paweł Lis przypomniał, że już wspominał: „matematyka to królowa nauk” – jeśli pierwszy 

wniosek przechodzi 7 do 6 to logiczne jest, że drugi wniosek będzie tak samo przegłosowany.  

Radna Barbara Kołodziejczyk przypomniała, że Wiceprzewodniczący Fryszkowski zaproponował, aby 

Przewodniczący Klubu Radny Słomka złożył drugi wniosek, być może Radni by go zaakceptowali.   

Radny Paweł Lis dziwi się Radnej Kołodziejczyk, że poucza członków Klubu co powinni zrobić, a czego 

nie.   

Ad.17. Podjęcie uchwały w sprawie pokrycia części kosztów gospodarowania odpadami 
komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za gospodarowanie 
odpadami komunalnymi.  
 
Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to projekt uchwały, który mówi, że część pieniędzy, które 

będziemy musieli w przyszłym roku pokryć pod kątem gospodarowania odpadami komunalnymi  

z dochodów własnych nie pochodzących z pobranej opłaty. Jest zgoda Rady Gminy, aby maksymalne 

dołożyć do odpadów 648 032,00 zł obejmuje to koszty odbioru, transportu i zagospodarowania 

odpadów.  

Radna Agata Kicior zapytała czy RIO zasugerowało wielkość podanej kwoty? 

Skarbnik Gminy Agnieszka Delikat poinformowała, że jest to zabezpieczenie legalności tego, że 

dokładamy do odbioru odpadów komunalnych. W regulaminie jest zapis, że jeśli system się nie 

bilansuje to Rada Gminy musi podjąć taką uchwałę.    

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie pokrycia części kosztów 

gospodarowania odpadami komunalnymi z dochodów własnych niepochodzących z pobranej opłaty za 

gospodarowanie odpadami komunalnymi. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 

– głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.304.2021 
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Ad.18. Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji mieszkańców miejscowości Kosów.  

Przewodnicząca Komisji Skarg, Wniosków i Petycji Barbara Kołodziejczyk poinformowała, że na 

posiedzeniu w dniu 18.10.2021 r., Komisja Skarg zajmowała się daną petycją. Mieszkańcy Kosowa 

skierowali pismo do Wójta Gminy Kowala o utwardzenie drogi gminnej tłuczniem oraz wybudowanie 

na niej oświetlenia. Z funduszu sołeckiego na połowie tej drogi położono destrukt oraz w połowie 

wykonano oświetlenie na pozostałą cześć już brakło funduszy. Komisja petycję uznała za zasadną 

niestety gmina nie jest właścicielem tej drogi tylko jest w jej władaniu. Jeśli w 2022 r., uda się pozyskać 

destrukt droga zostanie utwardzona podobnie z oświetleniem – muszą być na ten cel wyodrębnione 

środki w budżecie.        

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie rozpatrzenia petycji 

mieszkańców miejscowości Kosów. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – 

głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.305.2021 

 
Ad.19. Podjęcie uchwały w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2021. 

 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jest to ostatnia uchwała w tym roku odnośnie zmiany 

budżetowej. Pewne inwestycje są kończone dlatego należy zrobić przesunięcia w uchwale. Pan Wójt 

wprowadził autopoprawkę do zmiany w tabeli nr 2 Plan wydatków budżetu na 2021 rok (zmiana polega 

na przesunięciu między §) Druga autopoprawka jest do zmiany Tabeli nr 3 Plan wydatków majątkowych 

realizowanych w roku 2021 (zmiana nazwy zadania). Zwiększenie planu dochodów bieżących o kwotę 

315 943,00 zł wynika z-wprowadzenia przyznanego uzupełnienia subwencji ogólnej dla jednostek 

samorządu terytorialnego na uzupełnienie dochodów gmin w kwocie 281 143,00 zł. 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu zwrotów niezależnie pobranych świadczeń z lat ubiegłych o 

kwotę 2 000,00 z, 

- zmniejszenia planu dochodów z tytułu opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego oraz opłat 

za wyżywienie o kwotę 105 000,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu czynszów o kwotę 3 800,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów z tytułu różnych dochodów o kwotę 130 000,00 zł, 

- zwiększenia planu dochodów w związku z otrzymaniem środków z Funduszu Pracy na finasowanie 

zadań realizowanych przez asystenta rodziny w kwocie 4 000,00 zł, 

Zwiększenie planu wydatków bieżących o kwotę 315 943,00 zł wynika z wprowadzenia zmiany planu 

wydatków bieżących z uwagi na konieczność zapewnienia bieżącej realizacji budżetu. 

W wyniku wprowadzonych zmian wynik budżetu, przychody, rozchody nie ulegają zmianie.         

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wniesionymi autopoprawkami  

w sprawie zmiany Uchwały Budżetowej Gminy Kowala na rok 2021. Rada Gminy głosowała: 13 głosów 
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za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr 

XXXVII.306.2021. 

 

Ad.20. Podjęcie uchwały w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2022 r. 

 

a. przedstawienie projektu uchwały budżetowej, 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Rada Gminy otrzymała projekt budżetu w ustawowym terminie 

do 15 listopada 2021 r., Budżet przyszłoroczny będzie trudny, a zarazem rozwojowy. Inwestycje na 

które są zarezerwowane środki Pan Wójt będzie chciał zrealizować. Nie mamy, aż tylu dochodów, aby 

budżet mógł się spiąć, dlatego mamy w budżecie wpisane 2 miliony zł z tytułu emisji obligacji, aby ten 

budżet mógł się pod kątem dochodów i wydatków spiąć. Budżet w ciągu roku ulega zamianie, zadania 

się zmieniają, wprowadzane są nowe zadania. Urząd czeka duże wyzwanie pod kątem kanalizacji, 

obecnie czekamy na nabór do Marszałka, ponieważ dofinasowanie, które uzyskaliśmy jest 

zdecydowanie za małe. W 2022 roku czeka nas termomodernizacja budynków szkół oraz  urzędu 

gminy. Dochody budżetu gminy na 2022 rok wynoszą 57 490423,79 zł, dochody bieżące są w wysokości 

50 490723,00 zł, wydatki majątkowe w kwocie 8 043 700,79 zł.   

Dotacje na 2022 rok- Pan Wójt wprowadził autopoprawkę w załączniku nr 1- dotacje udzielane w 2022 

roku podmiotom należącym i nienależących do sektora publicznego – uzupełnienie kwoty pod kątem 

Samorządu Województwa Mazowieckiego w wysokości 3 500,00 zł- plan wydatków.   

Pan Wójt omówił kolejno wpływy do budżetu oraz wydatki, omówił również planowane inwestycje na 

2022 rok.  

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonym projekcie budżetu, 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Delikat odczytała Uchwałę Nr 3.c./256/2021 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 10 grudnia 2021 roku w sprawie opinii  

o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala projekcie Uchwały Budżetowej na rok 2022 oraz 

możliwości sfinansowania deficytu. (Uchwała jest opublikowana na stronie Biuletynu Informacji 

Publicznej Gminy Kowala). 

 

c. odczytanie opinii Komisji Budżetowej i wniosków radnych, 

Przewodniczący Komisji Budżetowej Radny Dariusz Parszewski poinformował, że w projekcie Budżetu 

na 2022 rok ustala się dochody budżetu w kwocie 57 490 423,00 zł: 

-dochody bieżące – 50 490 723,00 zł; 

-dochody majątkowe – 6 999 700,79 zł; 

Ustala się wydatki budżetu w kwocie 58 490 423,79 zł: 

- wydatki bieżące – 50 477 168,81 zł; 

- wydatki majątkowe – 8 043 254,98 zł. 
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Decyfit ma być sfinansowany z zaplanowanej emisji obligacji w wysokości 1 000 000 zł. W 2022 roku 

maja być realizowane inwestycje takie jak: 

- budowa drogi w Kosowie, 

-termomodernizacja Urzędu Gminy i budynków szkolnych w Mazowszanach i Bardzicach, 

- budowa remizy OSP w Kowali, 

- budowa szatni przy PSP w Kowali. 

 Komisja Budżetowa na posiedzeniu w dniu 21.12.2021 r., wydała pozytywna opinie w sprawie projektu 

budżetu Gminy Kowala na rok 2022.   

 

d. przedstawienie stanowiska Wójta Gminy w sprawie opinii komisji i wniosków radnych, 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że do urzędu Gminy wpłynęło sporo pism od Radnych i Sołtysów 

pod kątem różnych inwestycji na 2022 rok. Wszystkich propozycji Pan Wójt nie ujął w budżecie 

ponieważ dochody gminy na to  nie pozwalają. W późniejszym czasie jeśli tylko będą zostawały środki 

w budżecie to te inwestycje będą sukcesywnie realizowane.    

e. dyskusja nad wniesionymi poprawkami i ich przegłosowanie, 

 

Brak dyskusji. 

f. głosowanie nad projektem Uchwały Budżetowej na 2022 r. 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę z wprowadzonymi autopoprawkami 

w sprawie uchwalenia budżetu Gminy Kowala na 2022 r. Rada Gminy głosowała: 9 głosów za, 0– głosów 

przeciw, 4 – głosy wstrzymujące, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.307.2021 

 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zarządził przerwę 

 

Ad.21. Podjęcie uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 – 2025. 

 

a. przedstawienie projektu Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 2022 – 2025, 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że Wieloletnia Prognoza Finansowa na lata 2022 – 2025 jest ściśle 

powiązana z budżetem bieżącym. WPF nie różni się szczególnie od uchwały Budżetowej może tym, że 

jest bardziej rozpisana. WPF będzie się zmieniał w ciągu roku ponieważ niektóre zadania są kilkuletnie.  

Pan Wójt przypomniał plany związane z budową kanalizacji w Trablicach oraz Parznicach.   

 

b. odczytanie opinii RIO o przedłożonej Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

Skarbnik Gminy Pani Agnieszka Delikat odczytała Uchwałę Nr 3.h./251/2021 Składu Orzekającego 

Regionalnej Izby Obrachunkowej w Warszawie z dnia 10 grudnia 2021 roku w sprawie opinii  

o przedłożonym przez Wójta Gminy Kowala projekcie w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej 
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na lata 2022-2025. (Uchwała jest opublikowana na stronie Biuletynu Informacji Publicznej Gminy 

Kowala). 

 

c. dyskusja nad projektem Wieloletniej Prognozie Finansowej, 

Brak dyskusji. 

Radny Paweł Lis odczytał sentencję zawartą w WPF „Obecna sytuacja finansowa i sytuacja gospodarcza 

pozwala na spojrzenie na najbliższą przyszłość optymistycznie”  

  

d. głosowanie nad projektem uchwały w sprawie Wieloletniej Prognozy Finansowej na lata 

2022 – 2025. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poddał pod głosowanie uchwałę w sprawie Wieloletniej Prognozy 

Finansowej na lata 2022 – 2025. Rada Gminy głosowała: 13 głosów za, 0– głosów przeciw, 0 – głosów 

wstrzymujących, przy 2 Radnych nieobecnych. Uchwała Nr XXXVII.308.2021. 

Wójt Dariusz Bulski serdecznie podziękował Radzie Gminy za przyjęcie Budżetu Gminy Kowala na 2022 

rok oraz WPF na lata 2022-2025 dzięki temu urząd będzie mógł realizować zaplanowane zadania.   

 

Ad.22. Sprawy różne. 

Przewodniczący Dariusz Chruślak zapytał odnośnie odśnieżania dróg gminnych. Przewodniczący 

dostaje informacje od mieszkańców, że nie wszystkie drogi na terenie naszej gminy są odśnieżane,  

a dokładnie chodzi o drogi wewnętrzne.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że w pierwszej kolejności odśnieżane są drogi publiczne,  

a drogi wewnętrzne to zależy o które chodzi, czy mają one pozwolenia na budowę. Drogi utwardzone 

destruktem nie zostają zakwalifikowane do posypania, tylko idą do odśnieżania.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że jeden wyjazd odśnieżarki na teren gminy to koszt 11 000,00 zł, 

jeśli drogi miałyby być tak utrzymane jak drogi wojewódzkie to środki które są zabezpieczone na ten 

cel na pewno nie starczyłyby.   

Przewodniczący Dariusz Chruślak wszystko rozumie, ale jeśli firma odśnieżająca dostaje zlecenie na 

odśnieżanie to niech to robi tak jak się to należy.  

Radna Jolanta Pszczoła zapytała jakie są plany co do transportu publicznego na nadchodzący rok. 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że był ostatnio wraz z Wójtem z gminy Wierzbica na spotkaniu  

z Prezesem PKS i ustalono, że do końca czerwca 2022 roku będzie nadal jeździł autobus na tych dwóch 

trasach tak jak do tej pory.  

Radna Jolanta Pszczoła zapytała, czy korekty co do godzin przejazdu autobusu zostały uwzględnione? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że rozmawiał na ten temat z Prezesem PKS, ale to nie jest takie 

proste ponieważ kierowców obowiązuje „Karta kierowcy” i wiele innych czynników na to wpływa. 

Oczywiście Prezes zadeklarował, że postara się w miarę możliwości nanieść pewne korekty.  
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Radna Jolanta Pszczoła zapytała czy niektóre kursy są wycofywane z względu na to, że obecnie dzieci 

nie uczęszczają do szkoły? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że może jest ograniczony jeden czy dwa kursy, ale na pewno 

mieszkańcy do pracy muszą dotrzeć. Taka sugestia była do Prezesa PKS.  

Radna Jolanta Pszczoła poinformowała, że to prawda mieszkańcy mają jak dostać się do pracy, ale jest 

problem z powrotem do domu. Ponieważ kurs miedzy 14 a 15 jest wyłączony i jest problem.  

Wójt Dariusz Bulski obiecał, że jeszcze dziś zadzwoni do Prezesa PKS-u w tej sprawie. 

Radny Jarosław Słomka zapytał czy Prezes PKS jest zadowolony z obłożenia autobusów.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że raczej nie ma pełnego obłożenia w autobusach, dokładne dane 

będą przedstawiane na Komisjach Rady Gminy. 

Sołtys miejscowości Romanów Robert Nowak poinformował, że jest niewłaściwe oznakowanie dróg 

publicznych na terenie naszej gminy. Jadąc od strony Radomia jest znak „Gmina Kowala-Stępocina” co 

jest niewłaściwe. Podobna sytuacja jest przy wjeździe od strony Wierzbicy.  

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że już w tej sprawie zostały wysłane pisma do Sejmiku  

o zmianę tych znaków, ale Sejmik działa na tzw. stałej organizacji ruchu. Dopóki nie będzie 

wprowadzona stała organizacja ruchu czyli nowe oznakowanie na mapach – znaków nie poprawią. 

Powinna ta nazwa być zmieniona w I kw 2022 roku. 

Radny Paweł Lis zapytał czy Pan Wójt wziął pod uwagę sugestie Radnego aby ogłosić przetarg, by 

poznać kwotę jaka jest niezbędna do wybudowania kanalizacji.  

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak jak już było wcześniej wspominane urząd bierze to pod 

uwagę, ale na dzień dzisiejszy ważniejszą inwestycją jest termomodernizacja- na którą już gmina ma 

podpisaną umowę. Urząd w 2022 roku te zadania musi zrealizować i się z nich rozliczyć. Na wykonanie 

zadania związanego z kanalizacją mamy czas do 2024 roku. 

Radny Paweł Lis zapytał, że przetarg na kanalizacje nie będzie wcześniej ogłoszony jak w III kw 2022 

roku? 

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że tak sobie właśnie to wyobraża, chyba, ze wcześniej będą jakieś 

zmiany. 

Radna Agata Kicior również poinformowała, że zwrócono jej uwagę, że na starej E-7 w miejscowości 

Młodocin, znak drogowy wskazuje Parznice – 7 km, a może byłoby lepiej gdyby na tym drogowskazie 

było napisane Kowala-Stępocina. Radna również podziękowała Panu Wójtowi za wykonanie 

oświetlenia przy przejściu dla pieszych w miejscowości Kosów, a zarazem zapytała kiedy zawiśnie znak 

pulsacyjny?.   

Wójt Dariusz Bulski poinformował, że oznakowaniem przy trasie E-7 zajmuje się Województwo. 

Radna Agata Kicior zastanawia się czy gmina nie może zasugerować województwu takiej zmiany, albo 

przynajmniej warto byłoby dopisać Kowala-Stępocina. Uwagę na ten znak zwróciła osoba nie będąca 

mieszkańcem naszej gminy.  
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Wójt Gminy Kowala poinformował, że gmina czy województwo może oznaczać drogi tylko według 

określonych zasad. 

Kierownik Piotr Markiewicz poinformował, że znak świetlny zostanie powieszony gdy gmina zakończy  

inwestycje. Jak już wiadomo inwestycja ta jest zakończona, teraz urząd prześle pismo do zarządcy 

drogi, aby mu przypomnieć o tym zadaniu.  

Sołtys miejscowości Romanów Robert Nowak poinformował, że Radni mogliby się pochylić nad ulicą 

Walentynowską. Jedną część tej ulicy udało się zrobić, a teraz należałoby utwardzić pozostałą część (od 

ul. Brzozowej do ul. Wierzbickiej). 

Przewodniczący Dariusz Chruślak poinformował, że w pierwszej kolejności należy uregulować stan 

prawny drogi, a dopiero Rada Gminy zabezpieczy środki finansowe na ten cel.  

Wójt Dariusz Bulski oraz Przewodniczący Dariusz Chruślak na zakończenie sesji Rady Gminy założyli 

życzenia noworoczne.   

                           

Ad.23. Zakończenie obrad. 

   

Przewodniczący Dariusz Chruślak zamknął XXXVII.2021 sesję Rady Gminy (godz. 13:00 ). 

 

Protokołowała: Aldona Osińska. 

                                                                              

 

 


